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Entrevista

POLÍTICA

radicalment a la reforma tributària. Cada
dia se senten més veus dins l’òrbita de la
majoria del Govern que clamen contra la
pressió fiscal. El neopopulisme andorrà
també s’està fent sentir tot i que va votar
Toni Martí el 2011. Veurem què passa.

Andorra fa tot el que pot contra el frau i
l’evasió fiscal? Què queda per fer?
� Andorra va fer el que calia durant la
nostra etapa de Govern de 2009 a 2011.
Ara el Govern actual va seguint el solc
que vam traçar però el ritme és lent i,
de vegades, poc coherent. No podem ba-
dar perquè la Unió Europea i l’OCDE ens
poden picar els dits. I amb això no li es-
tic pas dient que Andorra no lluiti eficaç-
ment contra el blanqueig de diners, que
ho fa i ho fa bé. L’impost sobre la renda,
ja n’hem parlat, i avançar encara més en

la transparència de l’activitat financera
és el que queda per fer.

Defensa l’establiment de casinos a Ando-
rra? I d’un projecte com Eurovegas?
Mai he estat favorable a l’establiment
d’un casino a Andorra.

Quina creu que és la imatge d’Andorra a
Europa?
� És una imatge que es va recuperar
força quan el 2010 vam sortir de les llis-
tes negres i grises de paradisos fiscals
gràcies a la nostra ferma actuació en la
negociació de divuit acords d’intercan-
vi d’informació fiscal amb la pauta de
l’OCDE. Però, com deia fa un moment,
no podem badar. Defensar, amb fets i no
només amb paraules, el bon nom d’An-
dorra a Europa és una tasca de cada dia.

Des de la meva responsabilitat d’oposi-
ció ho continuo fent buscant acords amb
el Govern actual.

Tot i els avenços que s’han fet, no creu
que els ciutadans del continent la seguei-
xen veient com un paradís fiscal?
� Efectivament, la persistència de vells
esquemes fa que sovint no es conegui
prou –o no es vulgui reconèixer– la mol-
ta feina que Andorra ha anat fent en els
darrers anys per avançar cap a una
bona i lleial col·laboració amb el nostre
entorn europeu.

Què en pensa del debat sobre la inde-
pendència que s’ha generat a Catalunya?
� Un debat important que segueixo amb
interès i respecte. Com a impulsor del
procés constituent que ens va portar a la
Constitució andorrana de 1993 no li es-
tranyarà si li dic que sóc partidari del dret
a decidir. I també li dic que aquest dret a
decidir s’ha de poder exercir des del pac-
te entre totes les institucions afectades.
Així ho vam fer a Andorra de 1990 a 1993.

S’imagina com serien les relacions d’An-
dorra amb una Catalunya independent?
� Unes relacions de bon veïnatge, com
les que tenim amb França i Espanya. �
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financera conjuminada amb el manteni-
ment d’un diferencial fiscal amb els paï-
sos del nostre entorn. Un diferencial que
sigui, però, aplicat lleialment i que per-
meti l’homologació i la subsegüent apli-
cació de convenis per impedir la doble
imposició amb els països veïns.

A partir de quina renda creu que s’hau-
ria d’aplicar l’IRPF?
� Els programes que vaig defensar el
2009 i el 2011 situen el topall en una
forquilla entre 35.000 euros i 40.000 eu-
ros anuals.

Els andorrans acceptaran la pujada
d’impostos? Quin seria el límit?
� La gran majoria d’andorrans defen-
sen la Constitució i l’article 37 de la nos-
tra Carta Magna assenyala que tots
hem de contribuir a les càrregues pú-
bliques en funció de la nostra capacitat
econòmica. Una altra cosa seria que els
nivells d’imposició fossin exagerats. Una
taxa del 10% no ho és.

Quins sectors polítics s’oposen a una ma-
jor pressió fiscal? Creu que així aconse-
guiran atraure molts electors?
� Una part dels sectors que van donar
suport a DA l’abril de 2011 s’oposen molt


